
 
 

Tradiční herálecká maškara pod Žákovou horou 2025 

V únoru jsme se s naší Heráleckou sebrankou představili v Třebíči, proto přípravy na letošní 
maškaru v Herálci začaly již na podzim 2024. 

Po návratu z Třebíče jsme měli pouze 13 dní na opravu a přípravu masek. Díky týmové 
soudržnosti Herálecké sebranky a našim skvělým ženám jsme vše zvládli. 

Ve čtvrtek 27. 2. 2025 jsme přivítali děti z mateřské školy v naší nové klubovně. Vysvětlili 
jsme jim, co je masopust, a ukázali jsme jim masky. Děti si mohly vyzkoušet čepici turka 
nebo obruč kobylky. 

Ještě téhož večera proběhlo každoroční stěhování do místní hasičské zbrojnice, odkud každý 
rok vycházíme. Děkujeme tímto SDH Herálec za propůjčení prostor. 

V pátek 28. 2. 2025 proběhla výroba domácích klobás, kontrola masek a poslední přípravy na 
masopustní den. 

V sobotu většina z nás vstávala už kolem čtvrté ráno. O hodinu později jsme se sešli v 
hasičárně, kde jsme si dali společnou snídani a kávu. Před sedmou hodinou jsme se seřadili v 
parku do průvodu (masky jdou každý rok ve stejném pořadí). Za doprovodu naší skvělé 
dechové kapely jsme pochodovali k obecnímu úřadu. K našemu velkému překvapení na nás 
čekalo mnoho lidí, kteří se přišli podívat na zahájení. 

První kroky vedly k panu starostovi, který si pro nás připravil velké překvapení ještě před 
úvodními slovy. Co by to bylo za masopust bez čisté kořalky? Ano, slivovice byla výborná! 
Laufr a žena si s panem starostou ťukli „decákem“. 

Po prvotním přípitku Laufr zahájil proslov a požádal o povolení vstupu do obce. Pan starosta 
připomněl význam jednotlivých masek a na závěr zdůraznil: „Závěrem prosím maškaru, 
neudělejte v Herálci ostudu. Panáčka na zdraví si dejte, ale Laufra s ženou poslouchejte. Oni v 
čele se staví a všechny masky ať do latě postaví.“ 

Hurá! Máme povolení vstoupit na celý den do naší malebné obce. Po celý den panovalo 
zatažené počasí, občas vykouklo sluníčko a občas nám zasněžilo. 

Jsme moc rádi, že za námi chodila spousta lidí nejen z Herálce, ale také například z Prahy, 
Hradce Králové nebo třeba z Brna. Myslíme si, že letošní rok byl opravdu pestrý. Všichni se 
bavili, masky plnily úkoly – židi holili, rasové vyšetřovali, kominíci kontrolovali komíny a 
slamáci si brali na paškál ženy pro plodnost a zanechávali stébla slámy pod husy. 

Poslední dům, který maškara každoročně navštíví, je dům pana Antonína Trávníčka st. Co by 
to bylo za herálecký masopust, kdyby se na jeho konci nezahrálo 12 slok Heráleckého 
kostelíčku? 

Poslední tance a písně zazněly před obecním úřadem. Zde také proběhlo poděkování – 
maškaře, že „dochodili“ všichni, kapele za skvělé tóny i přihlížejícím lidem za podporu. 

Poté jsme se odebrali zpět do hasičské zbrojnice, kde proběhla úprava masek a také taktická 
porada „Jak porazit na plese naši kravičku“. 



 
 

Ve 20:15 jsme se znovu seřadili a vyrazili směrem ke kulturnímu domu, kde KDU-ČSL 
pořádala Maškarní ples. 

Po třech kolečkách na sále proběhlo poražení naší kravičky a následně také její oživení. 

Po radostných tónech se Herálecká sebranka odebrala na odchod. Jako každý rok šel zástupce 
maškar přivítat hosty plesu. Poděkoval za to, že nám pomáhají držet tradici, vítají nás, 
otevírají nám své dveře a hostí nás dobrým jídlem či pitím. Také bylo zdůrazněno, že na 
Seznamu nemateriálních statků tradiční lidové kultury Kraje Vysočina není jen obchůzka 
heráleckých maškar, ale také s tím spojený herálecký Maškarní ples, na který chodí čím dál 
více lidí. 

Závěrem… 

Přátelé, kamarádi, dámy a pánové, HERÁLECKÁ SEBRANKA vám všem děkuje za 
podporu, za to, že nám přispíváte na opravu masek a pomáháte držet tuto krásnou 
tradici. 

Velké poděkování patří 32 maskám, kapele a lidem, kteří se přímo podílejí na přípravě. Bez 
vás by to nešlo. Doufáme, že se všem letošní ročník líbil. Už teď se těšíme na příští rok – na 
den 14. 2. 2026, kdy proběhne obchůzka. 

Vaše Herálecká sebranka 



 
 

 

 

 



 
 

 



 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


